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Spasení vierou v Kristovi 
"Veru, veru, hovorím vám: Aj ten, kto verí vo mňa, bude konať skutky, aké ja konám, ba bude 

konať ešte väčšie, lebo ja idem k Otcovi. A urobím všetko, o čo budete prosiť v mojom mene, aby 

bol Otec oslávený v Synovi. Ak ma budete prosiť o niečo v mojom mene, ja to urobím." (Jn 14, 12-

14) 

Možno existuje aj nejaké lepšie, ale aj toto miesto je dobré na to, aby nám dalo porozumieť, čo 

je to viera. Otázka, ktorá trápi hlavne bratov protestantov: Uveril si č Krista? Si už spasený 

človek? - pýtajú sa. Lebo vskutku, Písmo hovorí: 

 

"Spasení ste milosťou skrze vieru; a to nie je z vás, je to Boží dar: nie zo skutkov, aby sa nik 

nevystatoval." (Ef 2, 8-9) 

Lenže, čo je to viera?  

Viera nie je intelektuálny čin rozumu - tomuto verím, že je to tak - hoci ho v sebe zahŕňa. Nie je 

ani len porozumením, hoci aj ono v sebe zahŕňa. Dokonca nie je ani len identitou, hoci identita 

isteže je ovocím a uskutočňovaním viery. Viera sama je ale viac. A práve o tom Ježiš v oných 

slovách hovorí.  

Veriť znamená, že môžeme o niečo prosiť v Ježišovom Mene. Ale ako by sme mohli o čokoľvek 

v Ježišovom Mene prosiť, ak by sme skutočne neboli v Ňom a On v nás?  

"Ak niekto neostane vo mne, vyhodia ho von ako ratolesť a uschne. Potom ich pozbierajú, hodia 

ich do ohňa a zhoria. Ak ostanete vo mne a moje slová ostanú vo vás, proste, o čo chcete, a splní 

sa vám to." (Jn 15, 6-7) 

Znakom toho je, že "kto verí vo mňa, bude konať skutky, aké ja konám," vraví Ježiš. Nehovorí o 

zázrakoch či znameniach, aj keď aj tie tam patria. Hovorí všeobecne o skutkoch. Ak niekto žije 

v Ňom a je plný Jeho, potom zákonite koná aj Ježišove skutky, ako inak? Inak to predsa nejde! 

Tak ako človek v lietadle letí a lietadlom a človek zamestnaný vo firme koná firemnú prácu, aj 

ten, kto naozaj je v Kristovi, koná Jeho skutky - keď pre nič iné, tak preto, že žije Jeho život a je 

Jeho súčasťou, je Ním.  



"Ostaňte vo mne a ja vo vás. Ako ratolesť nemôže prinášať ovocie sama od seba, ak neostane na 

viniči, tak ani vy, ak neostanete vo mne. Ja som vinič, vy ste ratolesti. Kto ostáva vo mne a ja v 

ňom, prináša veľa ovocia; lebo bezo mňa nemôžete nič urobiť." (Jn 15, 4-5) 

"Kto je moje telo a pije moju krv, ostáva vo mne a ja v ňom. Ako mňa poslal živý Otec a ja žijem 

z Otca, aj ten, čo mňa je, bude žiť zo mňa." (Jn 6, 56-57) 

 

Toto znamená byť veriacim človekom: vojsť do Krista a stať sa v Kristovi Kristom podľa slov 

Písma: 

"Veď skrze vieru v Kristovi Ježišovi ste všetci Božími synmi. Lebo všetci, čo ste pokrstení v 

Kristovi, Krista ste si obliekli." (Gal 3, 26-27) 

To nie je oná naivná (a vcelku nebiblická) predstava, že ak uznám svoje hriechy a Krista ako 

svojho Spasiteľa, tak som sa zachránil pred Božím odsúdením a som spasený! Nie.  

Viera, to je uveriť Kristovi aj Evanjeliu a preto si nastúpiť do Krista, zomrieť sebe a stať sa 

Kristom skrze Jeho Telo, ktorým je Cirkev, v Novej Zmluve, ktorou je Eucharistia, z nej sa aj 

sama Cirkev rodí.  

"Podobne po večeri vzal kalich a hovoril: "Tento kalich je nová zmluva v mojej krvi. Toto robte, 

kedykoľvek ho budete piť, na moju pamiatku."" (1Kor 11, 25) 

"Keďže je jeden chlieb, my mnohí sme jedno telo, lebo všetci máme podiel na jednom chlebe." 

(1Kor 10, 17) 

Táto viera - tým, že nás robí blízkymi s Ježišom, dokonca jedno s Ježišom - potom práve pre túto 

blízkosť a súlad nám dáva privilégium žiť s Ním, hovoriť s Ním, žiadať Ho o moc a dary, ktoré 

pre Jeho život v nás a konanie Jeho diela potrebujeme - a On nám ich rád a štedro udelí.  

"A toto je dôvera, ktorú máme k nemu, že nás počuje, keď o niečo prosíme podľa jeho vôle. A ak 

vieme, že nás počuje, nech o čokoľvek prosíme, vieme aj to, že dostaneme, o čo sme ho žiadali." 

(1Jn 5, 14-15) 

Táto viera spôsobuje, že žijeme Kristov život a konáme Kristove skutky v Kristovom Duchu 

Svätom a č Tele Jeho Cirkvi a tak ako o Synovi vo vzťahu k Otcovi, ak o nás vo vzťahu k Ježišovi 

platí: Kto vidí mňa, vidí Krista.  

"Napodobňujte ma, ako aj ja napodobňujem Krista. Chválim vás, že vo všetkom na mňa pamätáte 

a zachovávate moje učenie, ako som vám ho odovzdal." (1Kor 11, 1-2) 

Táto viera nám nakoniec prináša spásu, v nej sme skutočne spasení - pretože spásou je Ježiš, 

Nebom je Ježiš, večným Životom je Ježiš. Ak sme v Ňom, v Ňom sme spasení, zachránení, 

vykúpení, zbožštení. On, Jeho Telo, čiže Cirkev, je loď, Archa, ktorá nás odváža zo sveta, 

vymaňuje z moci tmy a unáša do oslepujúceho Jasu Boha.  



"Ježiš im povedal: "Ja som chlieb života. Kto prichádza ku mne, nikdy nebude hladovať, a kto 

verí vo mňa, nikdy nebude žízniť. … Všetko, čo mi dáva Otec, príde ku mne. A toho, kto prichádza 

ku mne, neodoženiem, … Ja som živý chlieb, ktorý zostúpil z neba. Kto bude jesť z tohoto chleba, 

bude žiť naveky. A chlieb, ktorý ja dám, je moje telo za život sveta.”" (Jn 6, 35.37.51) 

Vo viere sme vstúpili do Krista, rozhodnutí stať sa Kristom a byť už navždy iba Kristom. V 

Kristovi, v Jeho Tele, potom máme prístup aj k Chlebu Života a jeho mocou od nás prúdi Kristov 

Život, sám Kristus a my sa tak skutočne stávame Ním, Jeho Telom. V Ňom sme zachránení, ako 

sám povedal. Eucharistia je zavŕšením aktu uverenia - a naša premena v Krista je ovocím 

Eucharistie, ak je skutočne a co viere prijímaná.  

"Kto by teda jedol chlieb alebo pil Pánov kalich nehodne, previní sa proti Pánovmu telu a krvi. 

Nech teda človek skúma sám seba, a tak je z toho chleba a pije z kalicha. Lebo kto je a pije, a 

nerozoznáva telo, ten si je a pije odsúdenie." (1Kor 11, 27-29) 

Veď kto vyznáva inú vieru, než tú, ktorá nás takto spája s Kristom tým, že nás v Krista premieňa; 

nie je v Kristovi a sám seba odsudzuje do zatratenia. A ak takto, bez viery, pristúpi k Eucharistii, 

tá ho nepremení, ani nemôže - a tým sám sebe svedčí a je si tak svoje vlastné odsúdenie.  

Kristus je naše lietadlo do Neba, k spáse. Uveriť v Krista znamena nasadnúť do Krista tým, že 

sa rozhodneme a súhlasíme s tým, aby sme sa úplne a co všetkom stali Kristom. Nastúpení "na 

palube" Krista, v Cirkvi, potom dostávame účasť na Jeho Novej Zmluve, Eucharistii a v 

nej prijímame túto zvolenú a vytúženú jednotu s Kristom, aby sme ju žili, žili z Krista, žili Krista 

a tak mali v sebe Kristov život.  

Tak prosté to je: Chceš žiť večný život Boha? Ži večný život Boha! Chceš žiť naveky v Bohu? 

Ži v Bohu! Chceš mať v Kristovi spásu? Vojdi do Krista a buď v Kristovi!  

Toto je viera. Toto znamenie byť veriacim človekom. Toto a nič iné.  

"... aby ste verili, že Ježiš je Mesiáš, Boží Syn, a aby ste vierou mali život v jeho mene." (Jn 20, 31) 

"Nie každý, kto mi hovorí: “Pane, Pane,” vojde do nebeského kráľovstva, ale iba ten, kto plní 

vôľu môjho Otca, ktorý je na nebesiach." (Mt 7, 21) 

Práve preto, že sme úplne jeden s Kristom, sme s Ním spasení.  

Práve preto, že sme úplne jeden s Kristom, žijeme Jeho život a konáme Jeho skutky a budujeme 

Jeho Dielo.  

Práve preto, že sme úplne jeden s Kristom, dostaneme od Neho všetko, pretože prosím podľa 

Jeho vôle na Jeho Dielo, podľa Neho a teda je to On sám, kto cez nás koná.  

Ale toto všetko je z viery, skrze ktorú sme sa s Kristom stali jeden a preto je všetko toto možné. 

Viera je blízkosť s Kristom vo viere Kristovi natoľko, že zanechávame všetko svoje, aby sme 

prijali všetko Kristovo, lebo veríme, že je to lepšie. Poddať sa takto Kristovi, uvoľnene a 



normálne sa ponoriť do Jeho Normálnosti. Toto je viera: byť v Kristovi, úplne, skutočne. Na 

palube Krista. 

Učeník, vzácny to druh 
Učeníci.  

Veľmi vzácny to druh... Veď zvážte sami! Koľko poznáte okolo seba kresťanov, ktorí na seba 

pozerajú ako na žiakov Boha, ktorí na svoj život hľadia ako na školu a učenie sa a ktorých 

zmyslom života - ich aj ich rodín dokonca - je tréning toho, byť bohom?  

Väčšina, áno, aj kňazi a isto aj mnohí biskupi, sme skôr lajdáci a záškoláci, dúfajúci, že nám to 

nakoniec nejako "prejde"... Málo zápalu máme pre tréning a učenie sa a priveľa zápalu pre 

svetské veci a svetské kratochvíle...  

Aj preto možno necítime potrebu byť spoločenstvom. Zanietení žiaci a nadšenci tvoria krúžky a 

kluby a škola je pre nich krajinou vzrušenia a zázrakov. Ale lajdáci? Čo by v škole robili? 

Krúžky? Kde sa učí ešte aj "po skole"? Heš! Nie je to náš prípad? Veď sme sa pomodlili aj ráno 

aj večer, boli sme kostole, odbili sme si, čo je akože povinné... z pohľadu lajdáka... K čomu teda 

ešte nejaké spoločenstvo, bunky, kurzy, tréningy, pomoc a zdieľanie sa? Nie sme predsa 'fanatici', 

len takí normálni... záškoláci.  

Znakom učeníka je, že vie, k čomu je povolaný, aby sa stal synom Boha a tak samým bohom.  

Vie, že to vyžaduje jeho úplnú premenu, ako Ježiš vysvetlil Židom: "Vy ste zdola, ja som zhora. 

Vy ste z tohto sveta, ja nie som z tohto sveta." (Jn 8, 23) - že sa musíme aj my stať 'zhora' a 'nie z 

tohto sveta'. 

"Dal som im tvoje slovo a svet ich znenávidel, lebo nie sú zo sveta, ako ani ja nie som zo sveta." 

(Jn 17, 14) 

A rozhodli sa do tejto úplnej premeny ísť. Preto dali bokom všetko, aby sa mohli naplno venovať 

tejto svojej vášní. Preto študujú. Preto trénujú. A na svoj vlastný pozemský život pozerajú už len 

z tohto hľadiska, ako na nástroj svojej premeny.  

Oboznámili sme sa so základnými cvikmi nášho tréningu - rozjímanie a štúdium, vnútorná 

modlitba a adorácia, spoločenstvo, askéza, služba a apoštolát, sviatosti a liturgia - a naučili sme 

sa ich používať a skutočne ich používame.  

Máme svoj tréningový rozpis, svoju regulu, pretože úloha je obrovská, práce je veľa a času 

málo, ako vraví Apoštol: "správajte sa múdro a využívajte čas." (Kol 4, 5) - tak, ako sa žiaden 

športovec nestal šampiónom bez poriadku a disciplíny, nestaneme sa nimi bez nich ani my.  



Ale hlavne máme stále pred očami svoj cieľ: úplnú premenu. Úplnú premenu celého seba a svojho 

života. Stať sa úplne novým človekom, zbožšteným človekom, bohom. A chceme to. Ideme do 

toho. Viac, pracujeme na tom. Skutočne. Najviac a najlepšie, ako to dokážeme. Je to stále málo, 

ale je to presne to, čo potrebuje Boh, aby č nás túto premenu vykonal. Potrebuje naše 'všetko', 

aby ho spojil so svojim 'všetkým', so svojou nesmiernosťou a vykonal v nás to, čo môže vykonať 

iba Boh. Avšak nie bez nás... Musíme do toho sami, naplno, bez váhania a so skutočnou 

túžbou rozhodnutí, ísť... a všetko predchádzajúce zanechať za sebou...  

"Kto je teda v Kristovi, je novým stvorením. Staré sa pominulo a nastalo nové." (2Kor 5, 17) 

Práve toto odstraňovanie starého - a teda zla, lebo všetko, v čom nie sme ako Boh, je zlom, aj 

keď je to podľa bežného morálneho zákona či sveta dobré - a otváranie cesty pre to normálne a 

dobré v nás je podstatným prvkom nášho štúdia. Ba samých seba sa musíme zrieknuť, aby sme 

umenie skutočnej lásky mohli osvojiť si a Bohu - láske sa tak podobní stať.  

"Veru, veru, hovorím vám: Ak pšeničné zrno nepadne do zeme a neodumrie, ostane samo. Ale ak 

odumrie, prinesie veľkú úrodu. Kto miluje svoj život, stratí ho, a kto svoj život nenávidí na tomto 

svete, zachráni si ho pre večný život." (Jn 12, 24-25) 

"Veď on [Epafrodit] sa pre Kristovo dielo priblížil až k smrti a svoj život vystavil 

nebezpečenstvu." (Flp 2, 30) 

"Sami nad sebou sme už vyniesli rozsudok smrti." (2Kor 1, 9) 

Tak prosté to je.  

Druhým je potom učenie sa robiť to dobré aj skutočne dobre, konať Božie veci aj skutočne božo. 

Nazvali by sme to, technikou. Nielen konať dobro, ale ho konať aj správne, účinne, efektívne.  

Farnosť je škola. Malé spoločenstvo je trieda. Katolík je žiak. Štúdium je náplň. Tak. Tak to je. 

Najprv sa musíme stať 
Boh Je, ktorý Je. Najprv je. Potom koná a Jeho konanie vychádza z toho, čím Je.  

Aj my musíme najprv byť. Evanjelium nie je ani tak zvesť o tom, čo máme robiť, ako skôr o tom, 

čím sme sa stali, čím sme - čím môžeme a máme byť. Pretože aj keď z Božej strany tým už sme 

- nebešťania, synovia a dcéry Boha, dedičia Boha a vlastníci Kráľovstva - musíme to ešte my 

sami prijať a stať sa tým.  

"Voláme sa Božími deťmi a nimi aj sme." (1Jn 3, 1) 

"Ale ak sme deti, sme aj dedičia: Boží dedičia a Kristovi spoludedičia." (Rim 8, 17) 



"... lebo vášmu Otcovi sa zapáčilo dať vám kráľovstvo." (Lk 12, 32) 

Odtiaľ sa potom odvíja konanie. Najprv sa ale musíme stať. Byť. Vstrebať do seba novú identitu.  

Adorácia je miesto, kde sa to deje. Hľadíme na Syna a učíme sa od Neho byť synmi. Hľadíme na 

Syna a nechávame, aby naše srdcia napĺňala povaha Jeho Synovstva a stvárňovala nás podľa 

Neho. Premieňame, pripodobňujeme sa Hostii, ktorá je Ním a v ktorej je prítomný a 

pravdivo vyjadrený. Tajomstvo Hostie je tajomstvom Krista a teda aj tajomstvo Boha, 

tajomstvo synovstva, aj toho nášho.  

Novej identite si musíme navyknúť - a odvyknúť tej starej, pozemskej.  

"Ak ste teda s Kristom vstali z mŕtvych, hľadajte, čo je hore, kde Kristus sedí po pravici Boha! 

Myslite na to, čo je hore, nie na to, čo je na zemi! Veď ste zomreli a váš život je s Kristom ukrytý 

v Bohu." (Kol 3, 1-3) 

Adorácia, mlčanlivé sedenie pred Pánom a nechávanie, aby nás Jeho Prítomnosť napĺňala, je 

mocný nástroj tohto navykania. Tu začíname chápať, že keď hľadíme na Krista, hľadíme súčasne 

na seba, pretože v Eucharistii sa On stal nami a my Ním, sme Jeden v Jednom.  

"Kto je moje telo a pije moju krv, ostáva vo mne a ja v ňom. Ako mňa poslal živý Otec a ja žijem 

z Otca, aj ten, čo mňa je, bude žiť zo mňa." (Jn 6, 56-57) 

Len musíme mať odvahu, takto sa zmeniť. Pokračovať tak aj po skončení adorácie. Skutočne sa 

tým stať. Ovplyvní to totiž všetko, našu povahu, hovorenie, správanie, vzťahy k ľuďom, k svetu, 

k práci, k majetku, k životu. Všetko.  

"Kto je teda v Kristovi, je novým stvorením. Staré sa pominulo a nastalo nové." (2Kor 5, 17) 

Si buďme istí, že mnohým ľuďom, aj blízkym, sa to nebude páčiť. Tlak vrátiť sa k starému 

človekovi bude veľký, od nich aj od "starého človeka" v nás - vrátenie sa do starých zabehaných 

koľají starého myslenia, života a konania...  

"Lebo telo si žiada, čo je proti duchu, a duch, čo je proti telu. Navzájom si odporujú, aby ste 

nerobili to, čo chcete." (Gal 5, 17) 

"Prišiel som postaviť syna proti jeho otcovi, dcéru proti matke, nevestu proti svokre. A vlastní 

domáci budú človeku nepriateľmi." (Mt 10, 35-36) 

"Všetci vás budú nenávidieť pre moje meno. Ale kto vytrvá do konca, bude spasený." (Mk 13, 13) 

Ale presne o tom to je. Či si vyvolíme Božie synovstvo aj napriek celému svetu - alebo či kvôli 

svetu radšej ostaneme tým, čím sme vo svete boli, aj napriek Bohu. O tom to je. Kvôli tejto voľbe 

na svete sme.  

Ale dobrá správa je, že niektorí aj z nich sa nakoniec pridajú k nám a my ich získame a nájdeme 

nanovo a už v radosti a sláve Kráľovstva.  



"Kedysi ti bol neužitočný, ale teraz je užitočný aj tebe, aj mne. … Veď azda preto odišiel na čas, 

aby si ho dostal navždy." (Flm 1, 11,15) 

Kresťanstvo je naozaj tá najnormálnejšia vec na svete. Číre prosté bytie, očistené od všetkých 

cudzích nánosov - alebo hriechu, ako sa im medzi nami, kresťanmi, hovorí.  

Sloboda Božích detí 
Prečo existuje cirkevný príkaz o svätení nedele a prikázaných sviatkov? Nie je to vari jasne 

vyjadrené v Desatore? A ak hej, načo do duplikovať?  

Odpoveď nájdeme v Písme: 

"[Ježiš] zrušil zákon prikázaní, spočívajúci v nariadeniach, aby v sebe z tých dvoch vytvoril 

jedného nového človeka, a nastolil pokoj." (Ef 2, 15) 

"A tak bol zákon naším vychovávateľom pre Krista, aby sme boli ospravedlnení z viery. Ale keď 

prišla viera, už nepodliehame vychovávateľovi." (Gal 3, 24-25) – čiže Zákonu. 

Znamená to, že Desatoro už pre nás neplatí? Môžeme kradnúť, zabíjať, brať Meno Boha 

nadarmo? Isteže nie - avšak už nie kvôli Zákonu!  

"Nebuďte nikomu nič dlžní, okrem toho, aby ste sa navzájom milovali: veď kto miluje blížneho, 

vyplnil zákon. Lebo: Nescudzoložíš! Nezabiješ! Nepokradneš! Nepožiadaš! a ktorékoľvek iné 

prikázanie je zahrnuté v tomto slove: Milovať budeš svojho blížneho ako seba samého! Láska 

nerobí zle blížnemu; teda naplnením zákona je láska." (Rim 13, 8-10) 

Dôvodom je láska. Láska nás totiž vnútorne premieňa a jediná nás robí podobnými Bohu, Božími 

deťmi schopnými nebeského života v Nebi, pretože týmto životom je láska. Bez lásky v Nebi žiť 

nedokážeme.  

"Milovaní, milujme sa navzájom, lebo láska je z Boha a každý, kto miluje, narodil sa z Boha a 

pozná Boha. Kto nemiluje, nepoznal Boha, lebo Boh je láska." (1Jn 4, 7-8) 

Ak milujeme blížneho Božou láskou, žiaden zákon ani prikázania k tomu nepotrebujeme. Robíme 

to z lásky a sami od seba, dokonca aj keby nám to niekto zakazoval či prikazoval opak, ako 

svedčia všetci mučeníci. 

To len kým nemilujeme, potrebujeme zákon, aby nás príkazmi nútil žiť to, čo by nám malo byť 

prirodzené, ale pre hriech a zlo v nás nie je.  

"Vieme, že zákon je dobrý, ak ho niekto správne používa, pričom vie, že zákon nie je daný pre 

spravodlivého, ale pre nespravodlivých a nepoddajných, pre bezbožných a hriešnikov, pre 

zvrhlých a svetákov, pre otcovrahov a matkovrahov, pre vrahov vôbec, pre smilníkov, súložníkov 



mužov, únoscov, luhárov, krivoprísažníkov a pre čokoľvek iné, čo sa prieči zdravému učeniu." 

(1Tim 1, 8-10) 

Ak poslúchneme Zákon, je to isto dobré, ale na spásu to nestačí. Veď ak nám normálne, 

prirodzené a dobré veci musia byť prikazované a my sa musíme snažiť a premáhať, aby sme 

Zákon neporušili, potom Zákon sám a my s ním sa usvedčujeme, že sme zlí a neschopní Neba! 

Vonkajšia poslušnosť ešte nie je láska. Bez lásky ale Nebo žiť nedokážeme.  

"A vieme, že všetko, čo hovorí zákon, hovorí tým, čo sú pod zákonom, aby boli umlčané každé 

ústa a aby bol celý svet pred Bohom usvedčený z viny. Lebo zo skutkov podľa zákona nebude pred 

ním ospravedlnený nijaký človek." (Rim 3, 19-20) 

Potrebujeme sa vnútorne premeniť. Cieľom tejto premeny je láska. Ak ale milujeme a sme plní 

Ducha, potom je pre nás samozrejmé a prirodzené žiť to, čo nám kedysi Zákon musel presne 

nariaďovať. Preto viac jeho prikázania nepotrebujeme.  

"Ak vás vedie Duch, nie ste pod zákonom." (Gal 5, 18) 

Výsledkom je obrovská miera slobody. Sme ako deti, ktoré dospeli. Malému dieťaťu musí rodič 

všetko prikazovať a podrobne vysvetľovať, ako čo presne urobiť. Ale keď dospeje, nepotrebuje 

príkazy, samo vie, čo je dobré - a nepotrebuje ani presne popísať, ako čo robiť, samo si vie určiť, 

ako to urobiť čo najlepšie. Presne túto slobodu nám dáva aj Kristus - ako tým, ktorí z detskosti 

Zákona dospeli do dospelosti lásky v Duchu Svätom.  

"Túto slobodu nám vydobyl Kristus. Stojte teda pevne a nedávajte sa znova zapriahnuť do jarma 

otroctva." (Gal 5, 1) 

Pavol o tejto slobode píše: 

"Lebo niekto robí rozdiel medzi dňom a dňom, iný nerozlišuje dni; len nech je každý úplne 

presvedčený o svojom. Kto zachováva deň, zachováva ho kvôli Pánovi; kto je, je kvôli Pánovi, 

veď vzdáva vďaky Bohu; a kto neje, neje kvôli Pánovi a vzdáva vďaky Bohu. Nik z nás totiž nežije 

pre seba a nik pre seba neumiera; lebo či žijeme, žijeme Pánovi, či umierame, umierame Pánovi. 

Či teda žijeme alebo umierame, patríme Pánovi." (Rim 14, 5-8) 

Vraví, že niekto svätí niektoré dni, iný nie, niekto sa postí a iný nie, - my by sme ešte doplnili 

mnohé iné veci ako: niekto sa modlí ruženec a iný nie, niekto chodí na púte a iný nie, niekto je 

v takom hnutí a iný v onakom, niekto je v reholi a iný v manželstve a tretí v panenstve,... - a je 

to úplne v poriadku, ale len pokiaľ - a toto je smrteľne dôležité! – len pokiaľ naozaj patríme 

Pánovi, ak to naozaj robíme po zrelej úvahe ako to, čo vidíme ako dobré a správne a k čomu nás 

vedie Boží Duch a ak je to teda z úprimnej lásky k Bohu!  

Niekedy si ani neuvedomujeme tú obrovskú mieru slobody - a s ňou aj zodpovednosti! - ktorú 

ako dospelé deti Boha máme! Boh už neprikazuje. Už tu nie je Zákon a jeho nariadenia. Na nás 

samých je, aby sme, plní lásky, Ducha a Božej múdrosti Evanjelia, sami od seba žili a konali 



správne a tak osvedčili, že naozaj sme synmi a dcérami Boha a bratmi Ježiša Krista. Boh nás už 

nevodí ako malé deti za ručičku príkazmi a zákazmi! Je to na nás!  

"Kto hovorí, že ostáva v ňom, má aj sám žiť, ako žil on." (1Jn 2, 6) 

Ako Pavol povedal, niektoré veci - že láska znamená nezabíjať, nekradnúť, nesmilniť, 

nepodvádzať - sú jasné a tam žiadna alternatíva nie je. Iné nie. Ak nás už neviaže tretie prikázanie 

Desatora - ako to potom bude? Kedy sa máme všetci, celá rodina farnosti, spolu zísť na 

Eucharistiu? A my sa zísť a spoločne sláviť Eucharistiu podľa slov Krista chceme a túžime!  

A tak Cirkev svojou mocou a autoritou stanovila, že to bude nedeľa a najmenej každú nedeľu sa 

každý kresťan zíde so svojou rodinou Cirkvi na tomto slávení. A kto nepríde, previní sa 

smrteľným hriechom. A nie, nie je to príkaz ako tie v Zákone. Je to usmernenie Cirkvi - a ten 

hriech neplynie z toho, že som porušil nariadenie príkazu, ale z toho, že ak nerešpektujem 

Kristovu Cirkev a súčasne nemám v sebe túžbu stretnúť sa so všetkými bratmi a sestrami a spolu 

sláviť Eucharistiu - potom akáže je vo mne láska? Veru žiadna! Ak ale vo mne nie je láska, potom 

som neschopný Neba. Potom som zatratený. A presne toto ťažký hriech je: zatratenie, pretože 

sme neschopní Neba, lebo nemáme v sebe lásku.  

Dokonca aj keby sme príkaz Cirkvi poslúchli - ale len z vonkajšej poslušnosti podobne ako príkaz 

Zákona a nie z lásky - nič by nám to k spáse nepomohlo, ako aj sama Cirkev o tom učí: 

„Do spoločenstva Cirkvi sú naplno včlenení tí, čo majú Kristovho Ducha, a prijímajú celé jej 

zriadenie a všetky v nej ustanovené prostriedky spásy, a sú v jej viditeľnom organizme spojení s 

Kristom – ktorý ju spravuje prostredníctvom rímskeho pápeža a biskupov –, a to zväzkami 

vyznania viery, sviatostí a cirkevného vedenia a spoločenstva. Ale nespasí sa, hoci je začlenený 

do Cirkvi, kto nezotrvá v láske, lebo zostáva síce v lone Cirkvi ,telom‘, ale nie ,srdcom‘.“ (KKC 

837) 

Ak si to uvedomíme do dôsledkov, miera slobody, ktorú ako Božie deti máme, miera 

zodpovednosti, ktorá nám z toho plynie, ako aj nárok na lásku, aby sme v každej chvíli konali to 

najlepšie a tak najlepšie, ako vieme a aby sme pracovali na tom, aby toto „najlepšie“ bolo stále 

lepšie a dokonalejšie (lebo toto je požiadavka pravej lásky), sú ohromujúce. Ale inak to nejde.  

Sme povolaní do Neba, ktoré je domovom Božích synov a dcér, kde sa žije život Božích synov 

a dcér a my doň nemôžeme vojsť inak, než že dorastieme do veľkosti, dokonalosti a lásky Božích 

synov a dcér. A ak hovoríme o napodobňovaní a nasledovaní Krista – to nie je o tom, že budeme 

ako nejakí sluhovia mechanicky zachovávať nejaké príkazy, ani že budeme ako nejaké bezduché 

bábky, ktoré, obrazne povedané, bude Duch Svätý ťahať za nitky. Znamená to, že nakoniec 

napodobníme Krista a dorastieme do Krista aj v tomto: v jeho láske, v Jeho slobode, v Jeho 

zodpovednosti, ktorú z lásky na seba vzal, v jeho múdrosti a zrelosti poznania.  

"…kým nedospejeme všetci k jednote viery a poznania Božieho Syna, k zrelosti muža, k miere 

plného Kristovho veku,  aby sme už neboli malými deťmi, ktorými sem-tam hádže a zmieta 



hocijaký vietor klamlivého ľudského učenia, ktorý podvodne strháva do bludu.  Ale žime podľa 

pravdy a v láske všestranne vrastajme do toho, ktorý je hlavou, do Krista." (Ef 4,13-15) 

Božský ikigai 
Existuje jedna schéma... Collins ju nazýva Koncept ježka, Covey Hlas, v Japonsku mu vraj 

hovoria ikigai, aspoň jedna kniha to tak tvrdí. Zaujala ma, táto schéma, už dávno - a aj to, či 

existuje aj v rámci kresťanstva.  

Táto schéma hovorí, že dokonalý život je prienikom a sumou štyroch kvalít: 

1) TALENT - využívam pri tom čo najlepšie svoje nadanie, svoj "dar od Boha", to, v čom som 

naozaj dobrý. V tomto pochybnosti niet, Písmo hovorí:  

"Podľa toho, kto aký dar dostal, slúžte si navzájom ako dobrí správcovia mnohotvárnej Božej 

milosti." (1Pt 4, 10)  

"Ja som sa stal … služobníkom [Cirkvi] podľa Božieho daru, ktorý som dostal pre vás, aby som 

naplnil Božie slovo." (Kol 1, 25) 

Každý sme dostali dary od Boha, talenty a po obrátení navyše charizmy a dary Ducha a zaiste nie 

preto, aby sme ich zahodili, ale naopak, používali.  

2) VÁŠEŇ - baví ma to. Mám pre to skutočnú vášeň. V kresťanstve by sme to doplnili: mám pre 

to vášeň, pretože mi to prináša  Ducha Svätého, Božiu milosť, Božiu radosť a Boží pokoj. 

Neznamená to, že je to vždy ľahké a príjemné. To nie. Táto požiadavka nie je o zábavnosti, 

dokonca ani vo svetskej podobe ikigai. Znamená to teda, že môžem prežívať noc a utrpenie a 

obetu a námahu - ale súčasne hlboko cítim, že konám správne, podľa Boha, napĺňa ma Kristov 

Pokoj, dokonca Kristova Radosť a veľká Božia milosť. Aj tu je Písmo jasné: 

"Keby som mal aj svoju krv vyliať na obetu a svätú službu vašej viery, radujem sa a radujem sa 

s vami všetkými. Takisto sa aj vy radujte a radujte sa so mnou!" (Flp 2, 17-18) 

"Keď to počuli pohania, radovali sa a oslavovali Pánovo slovo a uverili všetci, čo boli vopred 

určení pre večný život." (Sk 13, 48) 

"Zasa vás uvidím a vaše srdce sa bude radovať. A vašu radosť vám nik nevezme." (Jn 16, 22) 

"Radujte sa, keď máte účasť na Kristových utrpeniach, aby ste sa radovali a plesali aj vtedy, keď 

sa zjaví jeho sláva.  Keď vás hanobia pre Kristovo meno, ste blahoslavení, lebo Duch slávy a 

Boží na vás spočíva." (1 Pt 4, 13-14) 

"Teraz sa radujem v utrpeniach pre vás a na vlastnom tele dopĺňam to, čo chýba Kristovmu 

utrpeniu pre jeho telo, ktorým je Cirkev." (Kol 1, 24) 



3) ZISK - vo svetskej verzii: zaplatia mi za to, uživí ma to. My ale nehľadáme svet, lež Božie 

Kráľovstvo. V ňom tiež platí mena, hoci iná, než vo svete:  

"Peter povedal: "Striebro a zlato nemám, ale čo mám, to ti dám: V mene Ježiša Krista 

Nazaretského vstaň a choď!"" (Sk 3, 6) 

"V nebi si zhromažďujte poklady; tam ich neničí ani moľ, ani hrdza a tam sa zlodeji nedobýjajú 

a nekradnú." (Mt 6, 20) 

"Tým, čo sú bohatí v tomto veku, prikazuj, nech nie sú namyslení a nevkladajú nádej do neistého 

bohatstva, ale v Boha, ktorý nám hojne dáva všetko na užívanie, nech robia dobre a stanú sa 

bohatými na dobré skutky, nech sú štedrí a vedia sa podeliť, nech si uložia dobrý základ pre 

budúcnosť, aby dosiahli pravý život." (1Tim 6, 17-19) 

"A nábožnosť so spokojnosťou je naozaj veľkým ziskom." (1Tim 6, 6) 

Bohatstvom Neba je svätosť a dokonalosť - čiže nábožnosť, skutočná a pravá nábožnosť, čiže 

podobnosť s Bohom, opravdivé dobro. Ak ma teda to, čo robím, robí svätejším a dokonalejším a 

je to nástrojom môjho posvätenia, potom je to dobrá a správna vec. Ak ma cez to Božia milosť 

oslobodzuje od každého zla a zdokonaľuje v láske, potom je to dobrý život, život podľa Boha.  

Presne v týchto kategóriách poučuje jedného svojho návštevníka sv. Serafín Sárovský: "Vlastným 

cieľom kresťanského života je nadobúdať Ducha Svätého. Chápeš, čo to znamená získavať 

peniaze? Dobre, získavať Ducha Svätého je presne to isté. Tovarom sú cnostné skutky vykonané 

pre Krista; tie nám zjednávajú milosť Ducha Svätého. […] Duchovne s nimi obchodujte, 

predovšetkým s tými z nich, ktoré vám poskytnú najväčší výnos. […] Napríklad ak vám dá viac 

Božej milosti modlitba a bdenie, bdejte a modlite sa; ak pôst, postite sa; ak skutky milosrdenstva, 

konajte ich. A takto posudzujte všetky cnostné skutky vykonané pre Krista." 

4) ZMYSEL - to, čo žijem a robím, má zmysel, slúži nielen mne, ale niečomu, čo tu po mne 

ostane. Tak to opisuje Covey. Nám to znie náramne povedome, pretože Písmo o tomto veľkom 

poslaní, ktoré od Boha máme a ktoré je zmyslom našej pozemskej etapy života, hovorí jasne a 

hojne: 

"Choďte do celého sveta a hlásajte evanjelium všetkému stvoreniu." (Mk 16, 15) 

"On ustanovil niektorých za apoštolov, niektorých za prorokov, iných za evanjelistov a iných za 

pastierov a učiteľov, aby pripravovali svätých na dielo služby, na budovanie Kristovho tela." (Ef 

4, 11-12) 

"[Boh] si ...predsavzal ... zjednotiť v Kristovi ako v hlave všetko, čo je na nebi aj čo je na zemi." 

(Ef 1, 9-10) 

Toto je zmysel dejín a Vesmíru. A byť "Boží spolupracovníci" (1Kor 3, 9) na tomto diele je 

zmyslom zase nášho pozemského života.  



V ňom sa uskutočňuje aj to ostatné. Veď spoluprácou s Bohom na Božom diele sa aj sami učíme 

byť ako Boh a posväcujeme sa. V spoločenstve s Bohom nás stále viac a viac napĺňa Jeho milosť 

a preniká Jeho Duch. A výsledkom je stále hlbší pokoj a prenikavejšia vnútorná a veľmi hlboká 

radosť, blaženosť samého Neba.  

Ak teda to, čo žijeme a konáme napomáha zhromažďovať všetkých ľudí v Cirkvi a zjednocovať 

ich v láske v Kristovi, potom je to dobrý život, ktorý žijeme a dobré dielo, ktoré konáme.  

A tak áno, kresťanstvo naozaj nie je iné, než vskutku božský ikigai – žitý v hlbokom pokoji, 

v hlbokej vnútornej jednote samých seba, v istote, v Bohu, bez neistoty či pochybovania.  

V tomto tkvie aj povaha onej odlišnosti, vlastnej cesty, žitia a robenia vecí „po svojom“ – 

samozrejme, stále v rámci Cirkvi a kresťanstva – o ktorom sme hovorili minule. Jeden je Boh, 

jedna Božia milosť, jeden zmysel nášho života na zemi, jeden cieľ v jednej Vlasti v Nebi, jedna 

svätosť, o ktorú zápasíme, avšak milión rôznych konkrétnych ikigai, ktorým každý z nás 

k tomuto cieľu po svojom, podľa svojho osobného povolania, smerujeme. 

"Nezanedbávaj dar, ktorý je v tebe a ktorý si dostal skrze proroctvo, vkladaním rúk starších.  Toto 

si vezmi k srdcu a tomuto ži, aby tvoj pokrok bol všetkým zrejmý."  (1 Tim 4, 14-15) 

Aj preto sa neporovnávame ani nesúperíme s inými ľuďmi a už vôbec nie v Cirkvi: každý sme 

v tomto iný, máme iné dary, inú službu, inú cestu, inú zodpovednosť, inú podobu jedného a toho 

istého Krista. Ako by sme sa mohli medzi sebou porovnávať a v čom? 

Ak sme teda vo svetle Ducha (a v spoločenstve Cirkvi) našli svoj ikigai, tú jedinečnú podobu 

našej vlastnej služby, života, našej vlastnej svätosti, vybranú pre nás Bohom, nemajme strach 

a bez okolkov po nej vykročme k nášmu cieľu. 

Znamenie synovstva 
"Ale ja vám hovorím: Milujte svojich nepriateľov a modlite sa za tých, čo vás prenasledujú, aby 

ste boli synmi svojho Otca, ktorý je na nebesiach. Veď on dáva slnku vychádzať nad zlých i 

dobrých a posiela dážď na spravodlivých i nespravodlivých. … Vy teda buďte dokonalí, ako je 

dokonalý váš nebeský Otec." (Mt 5, 44-45.48) 

Toto je nielen príkaz. Je to aj znamenie: Keď budete takto milovať aj nepriateľov, vtedy ste 

skutočne synmi Otca.  

O čom toto znamenie svedčí?  

Napríklad o tom, že už sme presťahovaní do Neba. Žiaden človek nám už nemôže nijako 

skutočne ublížiť. Iste, môže sa dotknúť nášho tela, ale na ňom nám už nezáleží. Môže sa. Dotknúť 

nášho majetku, ale na tom nám záleží ešte menej. Mohol by sa dotknúť nášho imidžu, povesti, 



kariéry, ambícií - keby sme ešte nejaké ohľadom sveta mali. Ale už nemáme. Nemôže nám 

spôsobiť už žiadne zlo.  

"[Veď] tým, čo milujú Boha, všetko slúži na dobré; tým, čo sú povolaní podľa jeho rozhodnutia." 

(Rim 8, 28) 

Nemáme z neho strach. Necítime voči nemu zášť. Iba súcit. Čo je počiatok lásky. S bolesťou a 

súcitom nad jeho stavom hľadíme na neho so skutočnou láskou a starosťou, I s porozumením, 

veď sami sme hriešnici a len Boh nás zachránil z toho istého.  

"Z Božej milosti som tým, čím som." (1Kor 15, 10) 

Alebo druhé: že totiž motív nášho konania už nevychádza z ľudí - či sa nám páčia, sú nám 

príjemní, užitoční, prospešní, zábavní a tak. Takto sme k ľuďom pristupovali ako ľudia sveta. 

Ale teraz je motívom nášho konania Boh, ktorý je v nás a my v Ňom. Z Boha, čiže z nás vychádza 

naše konanie. Milujeme, pretože sa chceme páčiť Bohu. Milujeme, pretože milovať milujeme, 

pretože sme podľahli kúzlu dobra. To aký je človek, na ktorého s láskou a myšlienkami dobra 

hľadíme, už nehrá rolu - tak ako to nehrá rolu o samého Otca.  

"Sluhovia vyšli na cesty a zhromaždili všetkých, ktorých našli, zlých aj dobrých; a svadobná sieň 

sa naplnila hosťami." (Mt 22, 10) 

"... lebo on je dobrý aj k nevďačným a zlým." (Lk 6, 35) 

"Bratia moji, nespájajte vieru v nášho Pána slávy, Ježiša Krista, s nadŕžaním osobám." (Jak 2, 1) 

Táto láska, súcit, myšlienky dobra aj voči ľuďom zlým, sú znakom našej vnútornej premeny, 

toho, že sa v nás naozaj ujíma a vzmáha Božie synovstvo. Že nám to uz6nie je cudzie, ani 

namáhavé, niečo, v čom sa musíme premáhať, aby sme sa tak aspoň navonok zachovali, ale je 

nám to už normálne a prirodzené.  

"Podľa toho spoznajú všetci, že ste moji učeníci, ak sa budete navzájom milovať." (Jn 13, 35) 

"Láska je z Boha a každý, kto miluje, narodil sa z Boha a pozná Boha." (1Jn 4, 7) 

V tom je rozdiel medzi kresťanstvom a Starým zákonom, ktorý nijako nemôže človeka voviesť 

do Neba - kĺže totiž iba po povrchu, nemení vnútro. Jeho plodom je dobrý a zbožný svetský 

človek, nie však syn Boha.  

Kresťanstvo začína byť skutočné, ak začne takto meniť samé naše vnútorné postoje, sám náš 

pohľad na seba, na svet, na život, na ľudí, na všetko. Až vtedy je to skutočné obrátenie, metanoia, 

čiže premena myslenia. Toto je zmysel a podstata.  

"Ježiš odpovedal: "Veru, veru, hovorím ti: Ak sa niekto nenarodí z vody a z Ducha, nemôže vojsť 

do Božieho kráľovstva. Čo sa narodilo z tela, je telo, a čo sa narodilo z Ducha, je duch. Nečuduj 

sa, že som ti povedal: Musíte sa znova narodiť." (Jn 3, 5-7) 



"Vtedy na teba zostúpi Pánov duch [...] a zmeníš sa na inakšieho muža." (1Sam 10, 6) 

Učíme sa byť bohmi. Synmi Otca. Nie dodržiavať príkazy či dokonca sa premáhať, aby sme to 

dokázali. My sa učíme tým skutočne byť, s pomocou Ducha sa tým skutočne stať. Čím viac sa 

tým naozaj stávame, tým hlbšiu spriaznenosť a blízkosť s Bohom zažívame a tým hlbšie a viac 

vchádzame do Neba.  

"Ježiš mu odpovedal: "Kto ma miluje, bude zachovávať moje slovo a môj Otec ho bude milovať; 

prídeme k nemu a urobíme si uňho príbytok."" (Jn 14, 23) 

Táto úplná premena nášho vnútra potom stojí za Augustínovými slávnymi slovami: 

"Miluj a rob, čo chceš... V hĺbke tvojho srdca nech je zakorenená láska. Z tohto koreňa sa nemôže 

narodiť nič iné, iba dobro." (sv. Augustín)  

"Ak vás vedie Duch, nie ste pod zákonom." (Gal 5, 18) 

Aby sa tak ale stalo, musíme už byť naozaj srdcom presťahovaní zo sveta k Bohu a náš život sa 

už naozaj musí odohrávať nie medzi nami a svetom, ale medzi nami a Bohom, našim Otcom. 

Toto je tá prvá a zásadná zmena myslenia, zmena postoju v troch úplne prvých existenciálnych 

otázkach nášho bytia a života: Kto som? Kam patrím? Čo chcem, o čo mi ide? A naše odpovede: 

Som bohom. Patrím (k) Bohu. Záleží mi práve a presne na tomto jedinom. A v tom objavujeme 

našu blízkosť a v Kristovi spriaznenosť s Bohom.  

"Tým, ktorí ho prijali, dal moc stať sa Božími deťmi: tým, čo uverili v jeho meno, čo sa nenarodili 

ani z krvi, ani z vôle tela, ani z vôle muža, ale z Boha." (Jn 1, 12-13) 

"Tu im Ježiš povedal: "Nebojte sa! Choďte, oznámte mojim bratom, aby šli do Galiley; tam ma 

uvidia."" (Mt 28, 10) 

„(Boh hovorí:) Nezamiloval som si ťa zo žartu! Nemiloval som ťa iba z diaľky. Ty si ja a ja som 

ty. Si taká, aká máš pre mňa byť. Prebývaš na výšinách môjho majestátu.“ (bl. Angela z Foligna)  

„A tak som videla, že sa Boh raduje, že je našim otcom, že je našou matkou a že je našim pravým 

snúbencom - a duša jeho milovanou snúbenicou. Kristus má radosť, že je našim bratom a Ježiš, 

že je našim Spasiteľom.“ (Juliana z Norwichu)  

Kde inde a ako inak, než pevne zakotvený v rodine, v Božej rodine a teda v Kristovi už v aj 

našej rodine, skutočne doma, s Otcom, Bratom a bratmi i sestrami, v láskyplnom objatí Ducha, 

by bolo niečo také možné? Už sme presťahovaní, už žijeme v inom, novom vesmíre, svet už ostal 

za nami... 



Piliere dňa 
Ako kresťania, náš život a všetko v ňom sa stáva posvätným.  

Predtým na nás mohlo toto slovo pôsobiť tak nejako... nevábne. Alebo aspoň neživotne... 

nudne...  

Dnes vieme, že opak je pravdou. Svätosť je život, plnosť života, plnosť tak obrovská, že ju do 

seba nepojme zem, nepojme Vesmír, na krídlach Ducha prekračuje ich tesné hranice a vlieva sa 

do nesmiernosti Božej Večnosti. A ak je niečo takto živé takýmto životom, potom tomu 

hovoríme, že je to posvätné...  

Obzvlášť sprvu máme problém v tomto posvätne zotrvať. Nie, že by nebolo krásne. Je. Ale sme 

ešte stále závislí na svete (podobne ako alkoholik na vodke či narkoman na fete), navyknutí na 

jeho cestičky a koľaje. Ani nevieme ako, a sme mimo...  

Ale naši predkovia našli spôsob. Budovali svoj život ako most podoprený mnohými piliermi. 

Pravidelná modlitba v pravidelnom čase od noci až po noc - liturgia hodín. Spytovanie svedomia, 

či exámen, ako mu vravel Ignác - na poludnie i večer. Skriptúra Písma a lektúra diel našich 

predkov na tejto ceste, starších a skúsenejších... Každý týždeň rytmus nedele, piatku, soboty... 

Dni pôstu a dní slávenia. A ročný cyklus liturgického roku. A nad tým, ako koruna, slávenie 

Eucharistie...  

Všetko toto sú piliere podopierajúce náš deň, náš život. Udržiavajúce a vracajúce nás späť, do 

Božej Reality, Božieho Života, do svätosti a posvätna. Až kým si úplne na to nové nenavykneme. 

Veru, aj na bezpečie a istotu, aj na dobro a slobodu si treba navyknúť. Sú to pre nás sprvu veci a 

stavy tuho nezvyklé! 

Vlastne to nie je nič podivné. Športovci tiež majú svoju dennú rutinu, kedy vstanú, kedy trénujú, 

kedy je masáž, kedy odpočívajú, kedy riešia bežné veci - a medzitým presne naplánované kedy a 

čo a koľko zjesť. My trénujeme Božie synovstvo, chytáme nebeskú kondíciu a toto sú naše 

tréningové nástroje. Tiež mame - alebo by sme mali mať, ak chceme vážne uspieť - svoju dennú 

rutinu, v rámci ktorej má každý z týchto nástrojov svoje miesto. 



VŠEMOHÚCNOSŤ AKO DÔVOD SVÄTOSTI? 
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Prestrelila to Panna Mária? – zbožštenie – dôsledky – svätosť – učiť sa byť Bohom 

Všimnime si slová Matky Božej z Fatimy! 13. júna 1917 hovorí: 

„Ježiš chce, aby ho ľudia poznali a milovali, a ty mu máš pri tom 

pomáhať. Chce zaviesť vo svete úctu k môjmu Nepoškvrnenému 

Srdcu.“ O mesiac neskôr hovorí: „Prajem si, aby ste sem prišli opäť 

trinásteho dňa nasledujúceho mesiaca; aby ste sa ďalej každý deň 

modlili ruženec k Panne Márii, Kráľovnej posvätného ruženca, aby 

ste tak vyprosili svetu mier a koniec vojny, lebo len ona vám bude 

môcť pomôcť“ a dodáva: „Ale nakoniec zvíťazí moje Nepoškvrnené 

Srdce“. Nuž, nezdá sa Vám, akoby sa Panna Mária nejako „pasova-

la“ na miesto Ježiša Krista, samého Pána Boha? Hovorí o úcte k 

svojmu srdcu, o hriechoch voči svojmu srdcu, o tom, že len ona 

môže ľudstvu pomôcť i o tom, že jej srdce nakoniec zvíťazí. Keby 

toto všetko hovoril o sebe Kristus Boh, znelo by to úplne primera-

ne. Ale Panna Mária? Akokoľvek Bohorodička, predsa je len 

človekom, stvorením, nie je Bohom… alebo hej? 

Čo je spása? Písmo vraví a Katechizmus po ňom opakuje a rozvíja 

2 000-ročnú vieru Cirkvi: „Slovo sa stalo telom, aby nás urobilo 

„účastnými na Božej prirodzenosti“ (2Pt 1,4): „Preto sa Božie 

Slovo stalo človekom a Boží Syn sa stal Synom človeka, aby sa 

človek spojil s Božím Slovom a dostal adoptívne synovstvo, a tak sa 

stal Božím synom.“ „Lebo on sa stal človekom, aby sme sa my 

mohli stať Bohom*.“ „Keďže jednorodený Boží Syn chcel, aby sme 

mali účasť na jeho božstve, prijal našu prirodzenosť, stal sa člove-

kom, aby ľudí urobil bohmi.““ (KKC 460); „Celé Kristovo bohat-

stvo „je určené každému človekovi a pre každého je dobrom““ 

(KKC 519). A môžeme doplniť z bohatej zásoby výrokov cirkev-

ných otcov, napríklad: „Všetko, čo má Boh – okrem identity bytia – 

prijíma ten, kto je milosťou zbožšťovaný“ (sv. Maxim Vyznávač), či 

„Účasťou v Bohu sa človek stáva milosťou tým, čím je Kristus 

svojou prirodzenosťou“ (sv. Ján Damascénsky).  

Znamená to, že spasený človek sa napríklad stáva večným ako Boh? 

Písmo vraví, že hej: „Kto verí v Syna, má večný život“ (Jn 3,36 

SSV).  

Znamená to, že človeku patrí aj oná Božia Sláva, na ktorú človek 

nemôže ani pohliadnuť, aby nezomrel? Písmo vraví, že áno: „Slávu, 

ktoré si dal mne, ja som dal im, aby boli jedno, ako sme my jedno“ 

(Jn 17,22 SSV), modlí sa Ježiš za nás k Otcovi.  

A čo Božia vševedúcnosť? Aj o nej Pavol hovorí: „potom budem 

poznať tak, ako som aj ja poznaný“ (1 Kor 13,12 SSV). 

A čo… všemohúcnosť? Je človek v Nebi, spasený človek, svätý, 

aj… všemohúcim ako Boh? Písmo vraví, že hej. Vážne! Počúvajte, 

čo hovorí: „Noci už nebude a nebudú potrebovať svetlo lampy ani 

svetlo slnka, lebo im bude žiariť Pán, Boh, a budú kraľovať na veky 

vekov“ (Zjv 22,5 SSV). Nielen prizerať sa na Božie kraľovanie (ako 

nejaký panovníkov dvor), ale skutočne kraľovať! Dokonca ani nie 

tak nejako „nanečisto“, že by potom (hovorím to po ľudsky) Boh 

ešte schvaľoval či zamietal ich vládne činy. Budú kraľovať. S 

Kristom (2Tim 2,12). Teda skutočne, úplne a reálne – tak, ako 

vládne sám Kristus. A tak, ako sám Kristus, budú oni súdiť svet 

(1Kor 6,2n). Nie prizerať sa na súdne rozhodnutia Krista. Nielen 

Mu radiť. Súdiť. Skutočne a s plnou mocou. Tak, ako to Cirkev verí 

od samého počiatku: „Mám byť Kristovým spoludedičom, stať sa 

Božím synom, a tak samým Bohom“ (sv. Gregor Naziánsky).  

Ak je to ale tak – potom vlastne existuje dokonalá „zameniteľnosť“ 

Boha a svätých v tom zmysle, že skutky Boha sa stávajú skutkami 

svätých a skutky svätých sú skutkami Boha. Moc Boha sa stáva 

mocou svätých a moc svätých je mocou Boha. Víťazstvo Boha je 

víťazstvom svätým (Zjv 3,21) a svätí víťazia Božím víťazstvom. 

Presne ako hovorí Vyznávač: okrem identity bytia všetko ostatné 

je jedno. Stali sme sa nie bohmi vedľa Boha, ale Bohom v Bohu, 

tým Bohom, skrze jednotu, účasť na ňom. Preto môže Mária Božie 

víťazstvo nazvať svojim (a naopak) – a konať s Božou Mocou, na 

ktorej má účasť, tak, akoby sama bola Bohom, pretože je Bohom, 

je zbožštená v Bohu, je s Ním Jeden. A to platí nielen o nej, ale o 

každom svätom a spasenom človekovi v Nebi. 

Odtiaľ potom veľmi pádny, logický a bezpodmienečný dôvod na 

požiadavku svätosti a teda úplnej prepodobnosti, ako hovorí 

východná liturgia, s Bohom. Pretože: 

• Tak, ako šofér nezverí auto niekomu, kto nie je rovnako 

šoférom ako on; tak ako povestný atómový čierny kufrík prezident 

USA nezverí malému dieťaťu, ale len dospelému a zodpovednému 

človeku (ako on); ako by mohol Boh zveriť slobodne svoju vše-

mohúcnosť do rúk niekoho, kto nie je ako On? Hovorím to teraz 

znova „po ľudsky“, ale rozumieme tomu, že? Ak nie, pozrime si 

film Bruce všemohúci, ktorý veľmi jemne naznačil, čo by Božia 

všemohúcnosť urobila v rukách niekoho, kto nie je ako Boh. 

Osobne verím, že v skutočnosti by to bolo ešte o pár rádov niči-

vejšie a desivejšie, než v onom odľahčenom filme!  

• A potom druhá vec: „Je Kristus rozdelený?“ (1 Kor 1,13 SSV), 

pýta sa Pavol. Nie je. Ak by sme ale neboli ako On – ale boli by 

sme s Ním spojení a boli tak Ním a disponovali všetkou jeho 

Mocou – potom by v Bohu nastala schizofrénia a rozpoltenie, 

pretože by sme chceli niečo, čo On nechce, súdili by sme inak ako 

On súdi… a preto nič podobné ani možné nie je! 

Ak teda chceme do Neba, byť zbožštení v Bohu, jedno s Bohom, 

mať účasť na všetkom tom, čím Je Boh, na Jeho večnosti, vševe-

dúcnosti, blaženosti, všemohúcnosti… potom musíme byť najprv s 

Bohom úplne zladení, úplne ako On, úplne prepodobní Bohu. Ako 

hovorí sv. Klement Alexandrijský v jedinej trefnej vete: „Človek 

sa stáva Bohom, pretože miluje všetko to, čo miluje Boh.“  

Čo teda musíme urobiť? 

Naučiť sa byť Bohom. Najprv v malom. To je zmysel podobenstva 

O talentoch. Pán najprv postaví sluhov na svoje miesto a nechá 

ich v malom robiť presne to isté, čo robí on vo veľkom: obchodo-

vať. A potom, po skončení tejto lekcie, im hovorí: „Správne, dobrý 

a verný sluha; bol si verný nad málom, ustanovím ťa nad mnohým: 

vojdi do radosti svojho pána“ (Mt 25,21 SSV). Takže v praxi: 

• Učme sa v malom bázovom spoločenstve (porov. Ján Pavol II.) 

žiť vzájomne medzi sebou trojičné vzťahy Boha, pretože toto je 

podstata Cirkvi, ktorá je „jednotou Otca a Syna a Ducha Svätého 

zhromaždený ľud“ (sv. Cyprián, KKC 810) i samého Neba, ktoré 

je obojím v dokonalej jednote: aj oslávenou Cirkvou, aj Trojjedi-

ným Bohom a Jeho vlastným Trojičným Životom; 

• A učme sa byť voči iným i voči onomu „malému svetu“ okolo 

nás (rodina, škola, zamestnanie, ulica, susedia, mesto,…) Bohom – 

čiže učiť sa mať voči svetu a ľuďom rovnaké postoje ako Boh, 

rovnaké túžby, rovnakú starostlivosť, rovnaké milosrdenstvo, 

rovnakú lásku, usilovať vo svete a pre svet o to isté, o čo usiluje 

Boh, túžiť po tom istom, byť skutočnými spolustvoriteľmi Stvori-

teľa (porov. KKC 307).  

Aby aj nám mohol Pán povedať ono: „Správne, dobrý a verný 

sluha; bol si verný nad málom, ustanovím ťa nad mnohým: vojdi 

do radosti svojho pána.“ Amen. 

Váš Inky 
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